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Abstract of Thesis: 

The Berbers Rebellion is significant happening in Andalusia history when the area 

witnessed a critical revolution and substantial changes at the outset of the 5th century 

AH /11
th
 Century AD. The rebellion had its obvious consequences on the country’s unity 

and destiny. One of the key consequences is the revocation of Umayyad Caliphate and 

the disinfection of the long lasting unity of Andalusia at least for sixty-two years then. 

The Andalusian unified community turned out into racial and tribal hos.30tile groups 

guided by their egocentric interests rather than the Andalusian identity, which had 

always been the long last unifying constraint.  
 

 م(١٠٣١-١٠٠٨هـ/ ٤٢٢-٣۹۹الثورة البربرية واثرها على واقع الحياة العامة في الاندلس من )

تعد ثورة البربر حدثا مهما في تاريخ الاندلس اذ شهدت البلاد انقلابا كبيرا وتغيرا جذريا مع بداية القرن الخامس 

الهجري/ الحادي عشر الميلادي كانت له تداعياته الواضحة على وحدة البلاد ومصيرها اذ كان من اهم نتائجه الغاء 

دة الوطنية في البلاد والتي استمرت لاكثر من اثنين وستين عاما في حياة مؤسسة الخلافة الاموية وانفراط عقد الوح

الامة الاندلسية ومنها انطلقت شرارة الفرقة والتشرذم ومع بداياته تحول المجتمع الاندلسي الى طوائف وفئات عرقية 

 ظلها الاندلس لقرون طويلة.متناحرة تبحث كل منها على مصلحتها الذاتية بعيدا عن الهوية الاندلسية التي توحدت في 


